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M 
edībām jābūt pakārto
tām mežsaimniecībai," 
uzskata mežzinātņu dok
tors Latvijas Valsts mež
zinātnes institūta Silava

direktors Jurģis Jansons. Viņš prognozē, 
ka prieks par medījamo dzīvnieku bagātī
bu, kāda sakuplojusi daudzviet Latvijā, va
rētu ātri vien beigties, tiklīdz nāksies mak
sāt par mežam nodarītajiem zaudējumiem. 
Par medniekiem Jansons, kurš vada arī 
mednieku klubu Studenti, spriež paskar-
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bi - daudzi iedomājoties sevi par pasaules 
centru, pavāji komunikācijā, taču, ja gribē
tu, medību saimniecībā spētu tikt galā ar 
visām grūtībām, nu labi - gandrīz visām. 

Zemkopības ministrija bija sacerē
jusies, ka jūsu vadītā institūta zinātnie
ki iedos gatavu recepti, kas palīdzēs no
teikt, cik dzīvniekiem būt mežos, lai tie 
nenodarītu lielu postu, un kā panākt op
timālu kustoņu skaitu. Kā izrādījās, sva
rīgākais rādītājs ir radīto postījumu ap-

JURĢIS JANSONS 

• Par Latvijas Valsts mežzinātnes institū

ta Silava direktoru strādā kopš 2007. gada,

amatā ievēlēts divas reizes.

• Latvijas Lauksaimniecības uni�e�sit�tes

Meža fakultāti mežsaimniecības 1�zernera

specialitātē absolvējis 1995. gada . 

• Mežzinātņu doktora grādu ieguvis 201 o .. 
gadā par promocijas darbu Lapu koku m�zu

dabiskā atjaunošanās un koksnes resursi. 

• Darbojas Latvijas Meža konsultatīvajā pa

domē, rr Latvijas Zinātnes pado11:,es �k=
sperts, Lauksaim�iecības �n meza zmatņu

akadēmijas īstenais loceklis . 

• Mednieks kopš 1992. gada .

• Mednieku kluba Studenti valdes loceklis

kopš 1998. gada.

mērs, taču to noteikšana prasa daudz 
darba un naudas. Zināms strupceļš. 

Pirms gadiem trijiem Madonas pusē 
man bija saruna ar ilggadēju mežinieku, 
kurš teica - aļņu ir kļuvis vair�k, taču ko
kus mežā arī varam ieaudzēt. Sodien vinš 
saka - zvēru saradies vēl vairāk un nu 'ir 
ziepes ar priedēm. Tuvākajos gados pie
nāks brīdis, kad aļņu un staltbriežu blī
vums kritiski apdraudēs meža audzēšanu. 

Daļa mednieku vēl dzīvo ilūzijās, 
domā, ka nograuzta desmitgadīga prie-

žu jaunaudze ir zaudējums tie makšķer
kāta lieluma koki, kas aiziet bojā, bet pa
tiesībā zaudējums ir desmitā daļa no prie
žu kailcirtes vērtības. Tās ir divas izprat
nes - divu kubikmetru makškerkātu kok
snes vērtība ir daži simti eiro,' bet desmitā 
daļa no kailcirtes - vairāki tūkstoši. Tik
līdz mednieki sāks maksāt tos tūkstošus 
par katru nograuzto priežu hektāru, tā 
viņi briežu un aļņu skaitu ātri noliks pie 
vietas. Jāatceras, ka lauksaimniecība lielā 
mērā valstī tiek subsidēta, bet mežsaim
niecība - ne, izņemot dažus gadījumus. 

Medību saimniecība ir veču izprieca, 
un tai jābūt pakārtotai mežsaimniecībai -
nozarei, kas faktiski uztur valsti. 

Mežu bagātību apdraud ne tikai četr
kājainie radījumi, joprojām nerimst ru
nas, ka tā ievērojami sarūk arī valsts 
akciju sabiedrības Latvijas valsts meži 
(LVM) aktīvās saimniekošanas dēļ. Jūs 
esat to vidū, kas publiskajā telpā metās 
viņus aizstāvēt, taču tikāt atmaskots, ka 
gan institūts, gan pats esat atkarīgs no 
viņu finansējuma. 

Man ir tāda īpatnība, ka publiskus at
maskojumus necenšos lasīt, jo neesmu po
litiķis. Tas patiesībā ir liels gods un Latvijā 
reta parādība, ka zinātne sadarbojas ar savu 
nozari. Bez naudas zināšanas nerodas, un 
bez zināšanām nerodas nauda. Meža no
zarē strādājam kopā. Mans personīgais uz
skats ir tāds, ka Latvijā, cērtot priedi 100 ga
dos, kad Zviedrijā to dara 60 gados, tātad 40 
gadus agrāk, nevaram runāt par kaut kādu 
mežu noplicināšanu vai pārmērīgu cirša
nas intensitāti. Diskusija sabiedrībā radās 

Šādās burciņās tiek audzētas, piemē
ram, hibrīdapses, kas pašas nevairojas 
un tiek iegūtas, sakrustojot parasto un 
Amerikas apsi. "Parastā apse līdz baļķim 
izaug 35 līdz 40 gados, bet hibrīdapsei 
vajag 20 gadus. Līdzīgi tiek pavairoti 
arī bērzu kloni, mēs nodarbojamies ar 
visām saimnieciski nozīmīgajām koku 
sugām," skaidro Silavas direktors. 

Klimata laboratoriju komplekss, kas dar
bu sāka 2013. gadā, ir vēl viens direktora 

un vlna komandas lepnums. Attēlā: Jurģis 
Jansons ar laboratorijas darbinieci biolo
ģijas doktori Inetu Samsoni augu fiziolo-

ģijas laboratorijā, kur augus no mazām 
audu daļiņām izaudzē līdz stādam. 

tāpēc, ka LVM vairākas mazas cirsmas pa 
visu lielo mežu masīvu sāka apvienot vienā 
plānošanas vienībā, kas tiek nocirsta vienā 
reizē un pēc tam secīgi atjaunota, kopta un 
labiekārtota. Cilvēkiem likās, ka izcērt ļoti 
lielu meža platību, kaut gan no apvienoša
nas ciršana nekļūst lielāka. 

Sajūta, ka Latvijas meži tiek pamatī
gi izcirsti, bieži vien rodas arī no ceļma
lu ainavas - kur vēl tikko zaļoja skais
ta audze, tagad tās vietā - izcirtums. Kā 
pats uztverat pārmaiņas, kad atkal ska
tam nozudis kāds meža gabals. 

Padomāju, kāda ainaviņa būtu, ja me
žus necirstu - 96 procentos Latvijas būtu 
taigas elementi ar egļu un priežu mežiem, 
retiem melnalkšņu un ozolu mežiem. Lat
vijas pirmās brīvvalsts laikā bija 27 pro
centi meža, tagad - ap 50, kas, manuprāt, 
ir optimāls apj9ms. 

Ar kādu vecuma struktūru? 
Tā vistiešākā veidā veidojusies medību 

ietekmē no padomju laika, kad visā valstī 
tika uzturēts liels briežu un ainu blīvums, 
jo varai patika medīt. Bija uzskats, ka pos-

Medību 
sai,!TI�iec�ba ir 
vecu 1zpr1eca, 

un tai jābūt pakārtotai 
mežsaimniecībai 
nozarei, kas faktiski 
uztur visu valsti. 

tījumu dēļ priedes ieaudzēt nevar, tāpēc to 
vietā mežos stādīja egles, kas zvēriem ne
garšoja. Ja rēķina gadu desmitos, mums ir 
ļoti liela bedre 30 līdz 40 gadu vecajās prie
žu audzēs, savukārt daudz resursu gan 
briestaudzēs, gan par 100 gadiem vecāka
jās. Egļu vecuma struktūra ir pretēja prie
dēm. Tas ir tiešs piemērs dzīvnieku pārmē
rīgam blīvumam - ja cilvēki saka, labi, ka 
daudz zvēru, tad tas ir tiktāl, kamēr nesāk 
postīt mežaudzes. Uzsveru - mežaudzes, 
jo mežā atsevišķus kokus kāds nograuzīs 
vienmēr, tas nav nekāds zaudējums. Bet es 
esmu redzējis tādas mēness ainavas, kur 
jaunos kokus nevar izaudzēt - ko iestāda, 
to uzreiz noēd. Taču galvenā cirte turpinās 
tikpat intensīvi, kā kad tie zvēri tur nebūtu 
neko nodarījuši. Tā īsti nav mežsaimniecī
ba - mežsaimniecība ir, ka nocērtam ko
kus un to vietā iestādām labākus. 

Ko iesakāt mednieku kolektīviem? 
Intensīvi medīt. Tas būtu jāsaprot vi

ņiem pašiem. 
Medību fauna un medniecība allaž 

bijusi viens no Silavas pētniecības vir
zieniem. Ko būtisku zinātnieki paveiku
ši mednieku labā? 

Zinātne mazā valstī uztur zināšanas -
ka ir fakti un var kādam paprasīt pado
mu, jo ar emocijām vien nepietiek. Vilku 
un lūšu medības Latvijā atļautas tikai tā
pēc, ka zinātnieki ilglaicīgi ir ievākuši da
tus un spējuši argumentēt šīs populācijas 
apsaimniekošanu ar medībām. Ja tā nebū
tu, visticamāk, medības varētu notikt ti
kai postījumu vietās - kur vilki plēš aitas 
un mājas suņus. ► ► 
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